
  

 

Overweging zr. Hermin 
Voor de laatste keer schrijf ik nu een kort woordje voor de Briefing.  
En het is een ander woordje dan u van mij gewend bent.  
 
De afgelopen 12 jaar heb ik met veel plezier gewerkt aan de toekomst van 
de congregatie. Onze internationale congregatie waarin verschillende 
culturen elkaar ontmoeten en nauw samenwerken en die me steeds het 
gevoel gaven bij elkaar te horen. Het waren 12 jaren van fijne ontmoetingen 
met u, diepe gesprekken en luisteren naar ieders wensen.  
Het waren ook 12 jaar van zorgen voor ieders welzijn en van nadenken hoe 
we op een vruchtbare manier de toekomst in konden gaan. Die zorg werd op 
de proef gesteld door de pandemie die ook de congregatie niet ongemoeid 
liet. Diverse zusters zijn overleden terwijl we als bestuursleden niet nabij 
konden zijn. Dat voelde niet goed, maar we konden niet anders.  
Na de pandemie is de wereld er anders uit gaan zien. Dat heeft gevolgen, 
ook voor onze congregatie. Daar is tijdens het kapittel over gesproken en er 
zijn kansrijke lijnen uitgezet die door het volgende generale bestuur worden 
uitgevoerd. Voor mij is het tijd om afscheid te nemen van u. Ik dank u heel 
hartelijk voor uw vertrouwen en de kans die ik heb gekregen dienstbaar te 
zijn aan de Congregatie. 
Op 1 september is de bestuursoverdracht. Ik wens het nieuwe bestuur veel 
succes en wijsheid toe. 
 
Wellicht hebt u de afgelopen weken verhalen gehoord over het generaal 
kapittel. Misschien ook niet. Misschien hebt u de website gelezen of hebt u 
de livestream gezien van de openings-of slotviering. Voor iedereen die 
gefragmenteerd informatie heeft ontvangen, geven we u een kort 
beschrijving van het kapittel. Over enkele weken volgt dan het officiële 
kapittelverslag. 
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Opening 
Nadat op 3 juli alle deelnemers aan het kapittel in kloosterhotel ZIN in Vught 
een plaatsje hadden gevonden, begon op 4 juli het generaal kapittel met een 
Eucharistieviering in de congregatiekapel in Tilburg. Het was een plechtige 
viering, waarin Theo te Wierik MSC voorging en het projectkoor onder leiding 
van Rikie Bansberg de viering opluisterde.  

 

Na de lunch ging het kapittel in Vught van start met een openingswoord van  
zr. Hermin Bu’ulölö waarin ze aangaf het jammer te vinden dat de Brits/Ierse 
zusters om gezondheidsredenen geen deel meer uitmaakten van het generaal 
kapittel.  
Zr. Hermin riep op om de komende dagen te zien wat er in de wereld gebeurt 
en waar onze kansen liggen. Onze kernwaarden en spiritualiteit brengt ons 
samen; een van hart en geest, dat moet leiden tot belangeloze dienstbaarheid 
(Const. Art. 26) als Gods instrument van liefde en vrede. Dan durven we 
gezamenlijk te werken aan een vruchtbare toekomst.   

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Broer Huitema CMM en mw. Anne Stael begeleidden het kapittel en vroegen 
alle kapittelleden hun verwachtingen voor het kapittel op te schrijven. Deze 
werden gedeeld en als ‘blad aan de boom’ gehangen die daardoor symbolisch 
groeide.  
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De kapittelleden toonden hoop op een harmonieuze vergadering waar naar 
elkaar geluisterd zou worden zodat de gezamenlijke toekomst vorm kon 
krijgen. 
 
Vele individuele zusters en communiteiten uit de congregatie stuurden blijken 
van betrokkenheid die werden opgehangen. Er waren bloemen met 
succeswensen en uit alles bleek dat dit kapittel echt gevierd werd. De 
Braziliaanse zusters brachten een uit hout gesneden congregatiekruis mee dat 
een plaatsje zal krijgen in het generalaat. 
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Zoals gebruikelijk tijdens het generaal kapittel, werd er gesproken over de 
periode 2017-2023. Dit verslag was van tevoren verspreid zodat het met 
zusters, Vrienden en geassocieerden is besproken. Er waren enkele kritische 
vragen over onderwerpen die voor een inhoudelijke bespreking al op de 
agenda stonden. Verder waren de kapittelleden tevreden over het verslag. 
 

Financiën 
Na de inhoudelijke verantwoording volgde de financiële verantwoording. Het 
generaal bestuur heeft hiervoor immers de eindverantwoording volgens de 
Constituties. Er werd gesproken over het Solidariteitsfonds, het beheer van 
de goederen, de beleggingsportefeuille, de vermogensopbouw en de 
resultaatontwikkeling. De conclusie was dat omdat congregatie steeds kleiner 
wordt, dit gevolgen heeft voor alle bezittingen. De komende tien jaar hoeft 
de congregatie zich geen worden te maken. Het nieuwe generale bestuur zal 
gaan kijken naar de gevolgen voor de langere termijn. 
 
Na goedkeuring van het financieel verslag en het inhoudelijke verslag door 
het kapittel, bedankte zr. Mel Ryley het generaal bestuur voor hun aandacht 
voor alle landen en hun inzet voor de gehele congregatie, waarna de 
decharge van bestuur plaatsvond. Als dank ontving het generaal bestuur een 
mooie, lichtgevende natuursteen waarop een levensboom was aangebracht. 

 
 

Charisma, spiritualiteit en missie 
We bekeken gezamenlijk de film ‘Pope 
Francis, a man of his word’ waarin de 
kernwaarden van de congregatie 
moeiteloos terug te vinden zijn: 
barmhartigheid, eenvoud en 
godsvertrouwen.  
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We zagen Paus Franciscus die de wereld over reist om de mensen die hulp 
nodig hebben bij te staan en het woord van hoop te verspreiden. Met een 
focus op de menselijke waardigheid en de zorg voor de aarde verbeeldde hij 
de band van Gods liefde die iedereen samen brengt.  
 
Met deze film als basis bekeken alle landen 
hun zending en vertelden erover aan de hand 
van een zelfgekozen symbool. De samenleving 
heeft behoefte aan activiteiten die ook door 
onze zusters gedaan worden. Dat vereist een 
open oor en een open blik buiten de gebaande 
paden.  
Van oudsher richt de congregatie zich op het 
onderwijs, de ziekenzorg en de sociale werken. 
Dat zien we nog steeds. Van het nieuwe 
bestuur wordt verwacht dat gekeken wordt 
naar verbetering van de bestaande structuren.  
Meer samenwerken, beter luisteren en meer 
aandacht voor mensen die onze hulp nodig 
hebben waardoor de zending versterkt wordt. 
Er is ook behoefte aan een specifiek 
aandachtpunt waar de hele congregatie aan werkt: zusters, Vrienden en 
geassocieerden. Er werden diverse thema’s genoemd die te maken hebben 
met mensenrechten zoals mensenhandel, immigratie, vluchtelingen en sociale 
ongelijkheid. De tijd vraagt ons om die vernieuwing te zoeken. 

 
 
 
 
 

Verbondenheid 
In onze congregatie maken we verschil tussen geprofeste leden: de zusters, en 
niet-geprofeste leden zoals de geassocieerden in Brazilië. Verder kennen we de 
Vrienden in de VS, Bezield Verband en Barach in Nederland en ook in 
Indonesië zijn er vrouwen die zich betrokken voelen bij de congregatie.  
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Met deze vrouwen en mannen delen we de spiritualiteit en het charisma. Dit 
bondgenootschap is belangrijk en is ook wat we als congregatie willen. Ze 
versterken onze zending, zijn onze verbinding met de wereld buiten de 
congregatie en ze beleven onze spiritualiteit. Er is sprake van wederzijdse 
inspiratie. Alle groepen doen dat op een andere manier. 
Geassocieerden zijn lid van de congregatie en nemen deel aan het provinciaal 
kapittel. Ze hebben echter geen stemrecht en praten ook niet mee over de 
financiën. Soms worden geassocieerden en bondgenoten uitgenodigd voor 
een ICC, zoals vorig jaar in Nemi.  
Ze denken mee met ontwikkelingen die gaande zijn.  
Op welke manier kunnen ook zij een structurele inbreng krijgen in kapittels en 
internationale vergaderingen? Een vraag die de komende periode onderzocht 
zal worden. 
 

Samenvoegingsproject 
De VS, Brazilië en de Filipijnen hebben de afgelopen jaren onderzocht of er 
mogelijkheden zijn voor de vorming van een internationale provincie waarin 
de drie delen nauw samenwerken. Er is gesproken over interculturaliteit met 
respect, dialoog en diversiteit als belangrijkste aandachtspunten. Daarnaast 
was leiderschap een steeds terugkerend thema. Met name dienend 
leiderschap waarin de vier principes collegialiteit, subsidiariteit, solidariteit en 
pluriformiteit een grote rol spelen. De zetel zal in Brazilië komen. Dat land is al 
provincie en heeft een provincialaat. 
 
Om als één provincie te kunnen functioneren, is gekozen voor het Engels als 
gemeenschappelijke taal. Hierin is de afgelopen periode veel geïnvesteerd. 
Samen een taal leren, smeedt een band. Zr. Janice Buszta (VS) geeft online 
Engels aan de zusters in Brazilië en zr. Jessica Magno (Filippijnen) is momenteel 
in Brazilië om het Engels te ondersteunen met conversatie.  
 
Daarnaast maakt zr. Jessica kennis met de Braziliaanse provincie, leert ze de 
taal en helpt ze mee in de missie. Omdat zr. Jessica geen kapittellid was, had ze 
een kort maar indrukwekkend filmpje gemaakt waarin ze haar ervaringen 
verwoordde.  
Net als in alle andere provincies is ook in de internationale provincie vorming 
op alle niveaus van groot belang.  
 
De afstanden tussen de drie delen zijn groot waardoor communicatie van 
cruciaal belang is.  
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Zo is er een Whatsapp-groep voor iedereen in dit project waar informatie en 
foto’s van activiteiten gedeeld worden en een nieuwsbrief die per e-mail 
verspreid wordt.  
De grote vraag was of de vorming van de internationale provincie een vervolg 
krijgt. De structuur van de congregatie verandert hierdoor. 

 
 

Structuur 
Tijdens de ICB-vergaderingen van de afgelopen paar jaar is over de structuur 
gesproken. Niet alleen in het kader van de vorming van de internationale 
provincie, maar ook over de vereenvoudiging van de benaming van alle delen 
die geen provincie (meer) zijn. Een provincie heeft bepaalde 
verantwoordelijkheden die vervallen wanneer dat deel geen provincie meer is. 
Jonge delen die nog geen provincie zijn, missen eveneens die 
verantwoordelijkheden wat de positie van alle niet-provincies hetzelfde maakt. 
Daarom heeft het kapittel gesloten om te kiezen voor de term ‘regio’.  
Iedereen blijft Zuster van Liefde met hetzelfde charisma en dezelfde 
spiritualiteit. Ook de werkzaamheden voor het generaal bestuur zullen niet 
veel veranderen. In alle regio’s zullen de behoeften in kaart gebracht worden 
waardoor de taken van het generaal bestuur per regio helderder worden. 
 
Als er niets verandert, is er over enkele jaren nog maar één provincie: 
Indonesië.  
In de voorbereidingen zijn er verschillende suggesties besproken voor het 
samengaan: 
• Nederland, België, Ierland en Groot-Brittannië kunnen samen één 

provincie vormen; 
• Filipijnen en Timor Leste kunnen eveneens samen één provincie vormen. 
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Deze voorstellen zullen niet verder uitgewerkt worden.  
Het kapittel was positief over de vorming van de internationale provincie en 
sprak waardering uit over het zorgvuldig doorlopen proces.  
Hiermee heeft de internationale provincie definitief toekomst gekregen. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Leiderschap 
Het ideale model voor leiderschap is dienend 
leiderschap. Hierover is al vaker gesproken. Het is een 
model dat werkt aan groei van iedereen en niet alleen 
van de zusters in leiderschapspositie.  
Hoe kan het generaal bestuur vorm geven aan de 
ontwikkeling van leiderschap? Het kapittel vindt het van 
belang om potentiële leiders te herkennen, om tijd te 
nemen voor de vorming van een team, om 
verantwoordelijkheden te delen en om een voorbeeld 
te zijn voor anderen.  
Wellicht is het mogelijk om op locatie cursussen te 

organiseren voor nieuwe leiders, om een concreet plan te maken voor 
persoonlijk leiderschap en om leiderschapsontwikkeling op te nemen in de 
vorming. 
 

Communicatie 
Vaak gaat communicatie over de 
middelen die ter beschikking staan. Deze 
keer ging het ook over de taal. Het 
wordt steeds weer aangegeven dat het 
Engels de voertaal in de congregatie is.  
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Er zijn veel zusters die de Engelse taal niet machtig zijn. Ook zusters in 
leiderschapsposities spreken niet allemaal Engels en dat is toch eigenlijk wel 
de bedoeling.  
Tijdens dit kapittel stond de vraag centraal hoe we als internationale 
congregatie het Engels als gemeenschappelijke taal kunnen implementeren.  
 
Verschillende ideeën werden geopperd, variërend van gezamenlijk Engelstalige 
films kijken, tot een Engelse dag houden in iedere communiteit en tot alle 
zusters de kans geven de Engelse taal te leren. Zeker is, dat er budget en tijd 
vrijgemaakt zal moeten worden om de implementatie tot een succes te 
maken.  
 

Werkbezoeken 
Een van de 
belangrijkste 
communicatiemiddelen 
is het werkbezoek van 
het generaal bestuur. 
Tijdens de 
werkbezoeken wordt 
de verbinding gelegd 
tussen de verschillende 
landen. Daarom ook 
zou het generaal 
bestuur wat langer in 
een land kunnen 

blijven om de gelegenheid te hebben met alle  communiteiten en zusters te 
praten, maar ook met de geassocieerde leden, Vrienden en bondgenoten. 
 

Briefing 
Na een of meerdere 
werkbezoeken, kwam er een 
Briefing met foto’s en 
verslagen van het 
werkbezoek en met 
nieuwsberichten van het 
generaal bestuur.  
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Het voorstel kwam om de afzonderlijk provincies en regio’s verantwoordelijk 
te maken voor de inhoud zodat iedereen weet wat er gaande is in de andere 
landen. Natuurlijk voorzien van foto’s. 
De website  kan eveneens een update gebruiken met meer informatie van de 
verschillende landen. Ook hiervoor zijn de afzonderlijke provincies en regio’s 
zelf verantwoordelijk. 
Nieuw in de mediamix is het gebruik van de livestream voor feesten en 
andere activiteiten die met de andere landen gedeeld kunnen worden. 
 
 

Erfgoed 
Nederland is het land waar de congregatie is ontstaan. Van hieruit zijn zusters 
uitgezonden over de hele wereld waar weer nieuwe provincies en regio’s zijn 
ontstaan. Nederland is een provincie op weg naar voltooiing. Diverse 
eigendommen zijn verkocht. De allereerste gebouwen (het huis met de  
13 celletjes, de Oude Dijk, cel van Moeder Michael, kapel) en de 
begraafplaats zijn nog aanwezig. In de voorbereiding van dit kapittel bleek dat 
veel landen de kern van de congregatie in Nederland willen laten blijven als 
plek waar zusters altijd naar terug kunnen keren. Zr. Irène Rooth vertelde dat 
de Nederlandse provincie op dit moment een visie ontwikkelt met betrekking 
tot het materiele en spirituele erfgoed. 
Het kapittel geeft enkele suggesties: 

• Breng het oudste deel onder in een beheersstichting; 
• Werk samen met de lokale overheid; 
• Denk aan een internationale communiteit in Tilburg die het generaal 

bestuur kan ondersteunen. 
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Statuten en aanbevelingen 
Op alle besluiten en de praktijk van de afgelopen bestuursperiode worden de 
statuten aangepast.  
Zodra deze verwerkt zijn, ontvangt iedere zuster hiervan een exemplaar. 
 
Het generaal kapittel heeft enkele aanbevelingen gedaan voor de nieuwe  
bestuursperiode en het nieuwe bestuur. Deze worden verwerkt in het verslag 
van het kapittel dat eveneens ieder lid van de congregatie zal ontvangen. 

Verkiezingen 
Nadat de meeste onderwerpen besproken waren, vonden de verkiezingen 
voor een nieuw generaal bestuur plaats. 
 
Zr. Sofiani Warasi (Indonesië) is de nieuwe generale overste. Zij wordt in haar 
werk geholpen door zr. Elisângela Ferreira Belo (Brazilië) als vicares en twee 
bestuursleden, zr. Amy Gitana 
(Filipijnen) en zr. Miranda 
Situmorang (Indonesië).  
 
Na de verkiezingen werd een 
BBQ gehouden waaraan ook 
enkele gasten deelnamen. 
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 Afsluiting 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Op de laatste dag van het generaal kapittel vond de evaluatie plaats, gevolgd 
door een plechtige Eucharistieviering in de Congregatiekapel in Tilburg en een 
druk bezochte receptie. Een memorabele periode is afgesloten en de nieuwe 
periode is begonnen. 

 
 
 
 


